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Jo sí que demane ahí una reflexió, perquè, a més, digue-
ren que estaven a favor, però que hi havia una qüestió de 
tràmits que s’havia que convocar una comissió. Bé, doncs 
convoquen la comissió, comencen els tràmits, perquè en una 
moció és del que es tracta, d’instar que això es faça i d’eixa 
manera avançar en esta protecció. De fet, l’entorn marítim 
està protegit perquè va ser la primera reserva marina d’in-
terés pesquer que es va declarar en Espanya, i ara mateix, 
el desenvolupament d’esta eina, el Ministeri de Transició 
Ecològica i Repte Demogràfic està preparant el Pla de gestió 
d’espais marítims, la qual cosa també és important com li 
afectarà a esta reserva marina d’interés pesquer.

Nosaltres, per la nostra part, en la conselleria, estem treballant 
en el pla de gestió d’espais marins i, en eixe sentit, com sap, 
aprovàrem la protecció, el Decret 64/2022, per a la conser-
vació de las praderas fanerógama marinas en la Comunitat 
Valenciana, que és molt important també per a protegir estos 
boscos marins que estan molt protegits precisament en l’illa de 
Tabarca, per ser esta reserva marina. O siga, que este treball ahí 
està fet i hem de continuar protegint-les perquè és fonamen-
tal per a ajudar la biodiversitat. I, precisament, en eixe sentit, 
estem a l’espera, en el projecte d’instal·lació, de dos camps de 
boies en la platja i en l’àrea portuària per al fondeig en l’entorn 
de l’illa, evitant els danys a estes praderes marines . Aleshores, 
estem treballant en esta línia de protegir eixos espais en la part 
que ens pertoca com a competència.

Quant a la comentada per vosté de l’aforament, això a qui li 
competiria seria a l’ajuntament que, com diu, el seu grup ho 
va plantejar on toca i se manifestaren en contra. Sabem que 
hi ha un estudi de l’ajuntament sobre la capacitat de càrrega 
que pot suportar l’illa. Jo crec que és important que s’avance 
en la seua protecció i que se valore eixa limitació d’afora-
ment, com passa, per exemple, en altres illes –a Galícia, per 
exemple, sí que està esta norma– i, d’eixa manera, adop-
tar mesures per a protegir una illa tan important. El que ens 
hem de plantejar és que l’impacte del turisme, com sempre, 
s’ha de compensar d’alguna manera, s’ha de vigilar i hem de 
protegir els nostres entorns tan importants .

Aleshores, en eixe sentit, nosaltres sí que estem treballant, 
com li dic, en les normes de gestió, que s’aplicaran a tots els 
valors de la Xarxa Natura 2000 de la nostra comunitat i, en 
eixe treball, haurem de mirar tot el que es pot fer, des de les 
nostres competències, com a conselleria, per a avançar en el 
grau de protecció.

En qualsevol cas, el millor seria declarar-la reserva de la 
biosfera de la UNESCO i tindre clar que tots els grups parla-
mentaris i els partits polítics tingueren clara la importància 
de protegir els nostres entorns naturals .

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

 
El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, consellera .

Ara sí, passaríem a la pregunta 1.744, que formula l’il-
lustre diputat David García, en nom del Grup Parlamentari 
Vox Comunidad Valenciana, a la consellera de Participació, 
Transparència, Cooperació i Qualitat Democràtica.

El senyor García Gomis:

Muchas gracias, presidente .

Mire, el otro día coincidíamos en que habíamos dado un 
paso atrás en la democracia y era porque el comunismo 
hemos permitido que entrase dentro de las instituciones 
y, gracias a eso, tenemos hoy la infamia de ver un sello de 
correos conmemorando la fundación del Partido Comunista 
y, encima, lo hacen en los mismos días que la conmemora-
ción de los paseos y sacas de Paracuellos del Jarama, donde 
seis mil españoles fueron represaliados, sin juicio previo, 
por el Partido Comunista del propio Santiago Carrillo. Pero, 
es más, no solamente eso, lo hacen un día después de la 
efeméride de la caída del muro de Berlín, esa herida que 
partió Europa en dos. Estoy con usted, hemos dado un paso 
atrás en democracia .

Y, mire, hoy venimos a hablar de Ximo Puig y del Fisabio y 
vamos a demostrar que Ximo Puig, una vez más, ha mentido 
a todos los alicantinos, valencianos y castellonenses y, sobre 
todo, a los alicantinos. Porque Ximo Puig tiene esa costum-
bre: usa los medios para lanzar falsas promesas, como la 
reforma fiscal que lanzó sin ni siquiera habérsela contado a 
sus propios socios de gobierno, ni siquiera a usted, señora 
consejera. E hizo lo mismo con el banco de ADN, ¿sabe 
por qué? Porque usa sus anuncios como cortina de humo 
y grandes anuncios para hacerse la foto y sacarse el titu-
lar. ¿Sabe cómo anunció el banco de ADN? Anunciando 
que al año siguiente Alicante iba a ser capital de la memo-
ria y Ximo Puig aprovechó para lanzar eso y no tenía ni idea 
de cómo lo iba a hacer, pero él lo soltó. ¿Y saben lo que 
pasó al año siguiente, sobre esa fecha, justamente antes de 
las elecciones? Que el 14 de abril de 2019, con respuesta 
escrita que tengo, remitida por usted, el Fisabio se ponía en 
contacto con la abogacía de la Generalidad para saber qué 
tenía que hacer para hacer las pruebas pertinentes de las 
inhumaciones .

Entonces, la señora Garijo nos tiene que explicar a qué 
estuvo jugando usted desde que llegó a consejera, porque, 
por un lado, seguía anunciando usted el banco de ADN –
no me mire con esa cara, porque es así–, mientras tanto, 
el Fisabio continúa buscando la forma de hacer. Porque 
le recuerdo, y se lo voy a hacer cronológicamente, ya con 
usted nos encontramos que el 28 de enero de 2020 había 
trabas burocráticas para el banco de ADN, pero usted lo 
seguía anunciando. El 18 de agosto de 2020 dicen que esta-
ban dispuestos incluso a cambiar la ley para llevar a cabo 
el banco de ADN . Al año siguiente, el 20 de noviembre, 20 
de noviembre de 2021, anunció que ese banco de ADN 
también serviría para ayudar a encontrar a los bebés roba-
dos, información publicada en su portal de GVA, ese que 
supuestamente no sé utilizar, señora consejera.

Pero, mire, es que, encima, el 20N usted se sube al carro 
porque es el día internacional que la ONU estableció para 
la defensa de los derechos de los niños y niñas. Es decir, un 
«ximoanuncio» como diría el Partido Popular, una mentira 
más y un postureo más, en este caso de la señora Pérez 
Garijo. Y usted se ha sumado a eso y lo demostró nueva-
mente con su famosa ley de transparencia, proyecto o 
proposición, no se sabe, pero que al final usted sí que sabe-
mos que se hizo la foto.
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Y lo mejor de todo es que, cuando desde aquí se le dijo 
que hacía falta un banco de ADN centralizado, ustedes nos 
decían que no, que el de la Comunidad Valenciana. Pero el 
12 de enero de 2022 pactan con Cataluña el intercambiarse 
los datos de los represaliados y víctimas del franquismo. Es 
decir, banco de ADN nacional no, pero intercambio de datos 
con Cataluña sí .

Y, al final, ¿qué nos encontramos, señora Garijo? La 
respuesta a la verdad, ni banco de ADN ni nada de nada . 
Ximo Puig mintió y usted, por consiguiente, también 
mintió. Pero no solo eso, no solamente eso, señora Garijo, 
si ustedes prometen un banco de ADN en Alicante no es 
que vayan a hacer exhumaciones, (inintel·ligible) … exhu-
maciones en el Fisabio, es que, encima, tenemos que estar 
viendo cómo aparecen y desaparecen continuamente 
líneas asignadas al Fisabio, como esos 150 .000 euros para 
enfermedades raras, y seis veces más para las inhuma-
ciones. Y la línea que habían destinado para investigar la 
covid, ahora ha desaparecido . Y la línea para el ADN de 
los bebés robados no aparece, tienes que intuir que está 
dentro de esos 650 .000 euros .

Pero ¿sabe lo que pasa, señora consejera? Que no solamente 
mienten, politizan el dolor, lo usan, ¿sabe por qué? Porque 
asociaciones como AVA y padres y familias de niños roba-
dos siguen esperando que usted, su partido, del que forma 
Gobierno de España, saquen del cajón la ley que agilice un 
banco de ADN y ayudar a todas las familias de bebés roba-
dos a nivel nacional, que usted, como de Izquierda Unida, 
como de Unidas Podemos y el Partido Socialista, tiene en el 
cajón…

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, senyoria .

El senyor García Gomis:

…desde 2017 . Pida ayuda al presidente, pida ayuda . No 
se preocupe que la mentira ha quedado demostrada. 
(Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, senyoria .

Contestarà l’honorable consellera a les qüestions que s’han 
plantejat i, amb esta resposta, finalitzarem este ple.

La senyora consellera de Participació, Transparència, 
Cooperació i Qualitat Democràtica:

Bé, és la tercera vegada que comparec, des de juny fins 
ara, per donar resposta a les preguntes de Vox. I no tindria 
importància, no?, si no fora perquè les altres dos vega-
des no tenia res a vore amb el que ficava en la pregunta i 
esta vegada ha fet un batiburrillo ahí de coses que sí, que 
no, i diguent moltes coses que, evidentment, fa que o vosté 

mentix descaradament o no té ni idea ni sap el que llig ni sé 
jo quina informació és la que vosté veu.

Perquè, senyor García, a vosté li dona igual les dades que 
done jo ni la recopilació d’informació que fem. Vosté espera 
el seu torn de rèplica…, que ara ho ha fet tot d’una, perquè 
supose que li vindrà bé per al vídeo i per a continuar mentint 
i per a continuar faltant al respecte no ja a la meua persona, 
sinó també a un partit que va lluitar per la democràcia d’este 
país, que a vosté tant li molesta. Només és un pretext per a 
degradar el treball parlamentari, que és a què es dedica vosté 
i això no és una opinió meua, això està en el diari de sessions i 
jo espere que això constituïsca història i s’analitze de quantes 
faltes de respecte i coses fora del test han dit vostés i, sobre-
tot, ja no el seu grup, sinó vosté en particular, en este faristol.

I, a vore, a vosté no li agradarà el que estem fent, però, a 
vore, li agrade o no…, o siga, el treball està fent-se. És que, 
jo no sé, ací ha donat una sèrie de dades, d’anuncis que no 
s’han complit. I, mire, el que està clar és que el institut de 
la memòria, li agrade o no, va a estar a Alacant, és que està 
pressupostat . L’altre dia li ho vaig explicar, ho vaig explicar 
molt clar en la meua compareixença de pressupostos . I, per 
tant, ahí està i serà la ciutat de la memòria a Alacant, perquè 
estarà l’institut de memòria.

I el conveni marc amb Fisabio i la Universitat de València ha 
estat un encert, un encert des d’esta conselleria . I per supo-
sat que estem avançant moltíssim en investigació i en l’ar-
replegada de dades. I clar que tenim allí centralitzat el banc 
d’ADN. És que en estos moments nosaltres ja tenim tot el 
treball que s’està fent de les fosses 21, 22, 95, 112 i 125 
del cementeri de Paterna, on li recorde que varen ser assas-
sinades 2.238 persones; de les files 1, 2 i 3 del cementeri 
de Castelló; de la fossa 3, fila 12 del cementeri de Sogorb; 
la número 10 de Vila-real; i 18 del cementeri de Paterna. I 
s’està agarrant l’ADN, tant dels vius com de les restes, i s’es-
tan duguent al banc d’ADN. O siga, clar que s’estan fent i 
s’estan identificant. Escolte, senyor García, és que jo no sé 
d’on trau vosté la informació. És que està funcionant, està 
funcionant i està donant resultats i tenim centralitzades 
totes les dades. I, per cert, també dels bebés furtats, també 
n’estem recopilant de la gent que ha volgut afegir-se a eixe 
banc d’ADN per a poder trobar els seus familiars.

I, després, és que vosté ho mescla tot. Perquè nosaltres ho 
hem dit moltes vegades . O siga, nosaltres, en el tema dels 
nadons furtats, pensem que el millor és tindre un banc d’ADN 
centralitzat a nivell de l’estat espanyol, perquè era una qües-
tió clau, se segrestaven els xiquets i les xiquetes i es duien a 
altres comunitats autònomes. I jo he ficat moltes vegades de 
manifest que l’exemple és, per exemple, Argentina, on ho han 
fet molt bé, on tenen un banc d’ADN i constantment estan 
recuperant. Però que, mentre no se faça a nivell de l’estat 
espanyol, nosaltres tenim el nostre ací i anem treballant .

De la mateixa manera que per a fer les identificacions de 
l’exhumació que estem fent dels cossos, on se troba la 
mostra, s’arreplega la mostra, se compara amb els vius, se 
van identificant, els deixem ahí centralitzats perquè en un 
futur, segons vaja, avançant en totes les proves genètiques, 
pugam anar identificant-ne moltíssims més. I, quan se fique 
en funcionament el banc d’ADN a nivell de l’estat espanyol, 
que s’ha aprovat en la llei de memòria democràtica, evident-
ment, nosaltres passarem les dades ahí; no és incompatible. 
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I nosaltres el que hem demanat sempre, sobretot en el tema 
dels nadons furtats, és que havia d’haver-hi un banc d’ADN 
a nivell estatal. I, de fet, el director general de qualitat demo-
cràtica i jo mateixa anàrem a reunir-nos amb el secretari 
d’estat per a demanar-li que ho fera ja, fa més d’un any.

Per favor, no mescle mentires amb mitges veritats i vinga ací 
i aboque els seus insults amb mentires i amb desinformació. 
De deveres, és una manca de respecte al treball parlamen-
tari que fa la resta de grups.

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, consellera .

I amb esta resposta, senyories, finalitzem el nostre ple, el Ple 
número 70 de la present legislatura .

Han fet vostés un bon treball.

És closa la sessió. (El president colpeja amb la maceta)

(S’alça la sessió a les 14 hores i 19 minuts)

D’acord amb l’article 18.2 del Reglament de les Corts 
Valencianes, s’indiquen les senyories assistents a la sessió:

Aguirre Larrauri, José Luis 
Àlvaro Cerezo, Mònica 
Angulo Luna, Xelo 
Arques Cortés, Vicent 
Arquillos Cruz, Luis  
Barberà Cabrera, Ferran 
Barceló Chico, Ana 
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Besalduch Besalduch, Ana 
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Blanes León, Estefania  
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Caballero Hueso, Mercedes 
Caballero Montañés, Juan Carlos 
Calvo Alfonso, David 
Carrasco Torres, Felipe Javier 
Castelló Cervera, Trini 
Castelló Sáez, Alfredo 
Catalá Verdet, María José 
Cerdán Martínez, Ana María 
Chulvi Español, José 
Climent González, Rafael 
Del Pozo Querol, Eduardo 
Díaz González, Elisa 
Escrig Monzó, Sabina 
Esteve Aparicio, Carles 
Fernández García, Vicente  

Ferrer Matvieychuc, Graciela Noemí 
Gabarda Ortín, Cristina  
García Gomis, David 
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Gascó Enríquez, Beatriz 
Gascó Verdier, Beatriz 
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Gracia Calandín, Carlos  
Ibáñez Bordonau, Rubén 
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Lima Gozálvez, Pilar 
Llanos Pitarch, José María 
Llopis Pascual, Fernando  
Marcos Puig, Verónica 
Martínez Fuentes, Luis 
Martínez Ortega, José Antonio  
Martínez Ramírez, Carmen 
Martínez Ruiz, Ferran 
Marzà i Ibáñez, Vicent 
Mas Mas, Aitana 
Massó Linares, María de los Llanos 
Menor Lucas, Rosa  
Merino Peña, Ruth  
Mezquita Juan, María Luisa 
Mira Rojano, Aroa 
Montaner Berbel, Michel 
Morera i Català, Enric 
Muñoz Lladró, José 
Mustafá Ávila, Rosa de Falastín 
Nadal Sendra, Josep Ramon 
Ortiz Vilella, Eva 
Pascual Pérez, Miguel 
Pastor Llorens, Fernando 
Pérez Fenoll, Manuel 
Pérez Garijo, Rosa María  
Peris Cervera, Rosa 
Peris Navarro, Mamen  
Pineda Cuenca, Manuel 
Pla Herrero, Jesús 
Ponce Guardiola, Juan 
Puig i Ferrer, Ximo 
Quiles Bailén, María 
Robles Galindo, Papi 
Rodríguez Armigen, Cristina 
Rovira Jover, José Antonio 
Rubio Delgado, Francisco 
Ruiz Castell, Pedro 
Salmerón Berga, Jesús  
Salvador Rubert, María José 
Sanchis Morera, Sunsi 
Sellés Quiles, Jesús 
Serna Rosell, Rebeca 
Soler Azorín, Laura 
Tena Sánchez, José Silverio 
Tormo Moratalla, Emigdio  
Torres Garcia, Nathalie 
Turiel Mollá, Miriam 
Vega Campos, Ana 
Ventura Campos, Mercedes  
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